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Coface a reunit
activitãþile de
asigurãri de credit
din Uniunea
Europeanã într-o
companie francezã

Coface a reunit toate filialele de
asigurãri de credit din Europa într-o
singurã companie constituitã în te-
meiul dreptulu i f racez , su-
punându-se unui organ unic de re-
glementare din Franþa, în urma fu-
ziunii filialelor germane, italiene ºi
austriece, de ultima aparþinând ºi
activitatea din România. Organul
de supraveghere francez sub care
va funcþiona noua companie este
Autoritatea de Supraveghere Pru-
denþialã. n

Italia a derulat
cu succes prima
rundã de finanþare
dupã alegeri
l 6,5 miliarde de euro
atrase

Italia a atras ieri 6,5 miliarde
euro prin emisiuni de obligaþiuni
pe 5 ºi 10 ani, la costuri de finanþa-
re în urcare, însã operaþiunile au
fost derulate cu succes, cererea din
partea investitorilor fiind mai ridi-
catã decât înainte de alegerile par-
lamentare.

Deºi au urcat, costurile de fi-
nanþare nu au atins niveluri peri-
culoase. n

Citiþi detalii în pagina 16.
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PREVIZIUNI ARACO

Epidemie de insolvenþe ºi
falimente în construcþii

Sectorul construcþiilor se va
confrunta, în acest an, cu o
epidemie de insolvenþe ºi fa-

limente, a declarat, ieri, Laurenþiu
Plosceanu, preºedintele Asociaþiei
Române a Antreprenorilor de Con-
strucþii (ARACO). Constructorii au
fãcut aceste previziuni sumbre pen-
tru cã au de recuperat de la instituþii-
le publice circa 1,8 miliarde de euro
în urma lucrãrilor contractate în anii
trecuþi ºi pentru cã plãþile pe progra-
mele din fondurile europene au fost
suspendate pentru foarte multe pro-
iecte în 2012. Anul trecut, deºi am
avut alegeri locale ºi parlamentare,
multe investiþii publice au fost sto-
pate, susþine preºedintele ARACO.

Bugetul de stat pentru anul în curs
nu cuprinde elemente care sã susþinã
investiþiile, iar investiþiile strãine di-
recte au ajuns la cota de avarie.

Laurenþiu Plosceanu a subliniat:
„Dacã Guvernul nu ia mãsuri pentru
susþinerea financiarã a programelor
europene ºi a investiþiilor, sectorul
de construcþii va genera insolvenþe,
falimente ºi ºomeri. Firme care acum
doi-trei ani erau curtate de companii

strãine, riscã, în acest an, sã-ºi închi-
dã porþile. Sunt puþine ºanse de reor-
ganizare prin insolvenþã pentru con-
structorii aflaþi în dificultate pentru
cã administratorii judiciari câºtigã
mult mai mult din falimente, unde
încaseazã 10% din tot ce lichideazã,
decât dacã fac eforturi sã-i restructu-
reze ºi sã-i salveze pe antreprenori”.

Oficialul ARACO susþine cã in-
solvenþa Hidroelectrica a avut un
impact major ºi asupra constructori-
lor. Astfel, firmele de construcþii
care au contracte în derulare cu Hi-
droelectrica vor lãsa pe dremuri cir-
ca 5.000 de salariaþi, potrivit estimã-
rilor ARACO. Hidroconstrucþia a
disponibilizat 2.000 de salariaþi, iar
unele societãþi mai mici precum
Construcþii Hidrotehnice Iaºi riscã
sã disparã, în urma sistãrii unor inves-
tiþii ale Hidroelectrica, mai spune
sursa citatã.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 2)

“Scaun vacant” la Vatican,
Uniunea Europeanã aºteaptã
noul Papã
Papa Benedict al XVI-lea se re-

trage astãzi de la Vatican, o lo-
viturã grea primitã de Biserica

Catolicã dar ºi de susþinãtorii integra-
þionismului european ºi ai
globalizãrii. Faptul cã între
anunþul iniþial ºi demisia pro-
priu-zisã s-au scurs mai mul-
te zile a fãcut ca ºocul sã fie
atenuat iar tranziþia sã fie mai
uºoarã. Papa Benedict al
XVI-lea a evocat, ieri, “ape-
le agitate” din perioada Pon-
tificatului sãu, adãugând to-
todatã cã “Dumnezeu nu va
lãsa Biserica sã se scufunde”,
în timpul ultimei sale audien-
þe în faþa a peste 150.000 de persoane
reunite în Piaþa Sfântul Petru. “Sunt
într-adevãr emoþionat ºi vãd Biserica
vie”, a declarat Papa, în aclamaþiile
celor prezenþi.

Recunoscut la nivel internaþional
ca un susþinãtor al mega-construc-

þiei politice care poartã numele de
Uniunea Europenã, al integraþionis-
mului european, Papa este ºi un
apropiat al preºedintelui Consiliului

European, Herman van Rompuy. Pe
lângã multiplele semne de întrebare
pe care le-a generat aceastã retragere

surprinzãtoare, este o certitudine cã
actuala Uniune Europeanã a primit o
loviturã grea, suprapusã peste multi-
plele ºocuri cauzate de criza econo-

micã. Efectele nu vor putea
fi cuantificate decât pe ter-
men lung. Tocmai de aceea
în structurile înalte ale Uniu-
nii Europene este aºteptatã
cu interes sporit alegerea no-
ului Suveran Pontif. Relaþia
prieteneascã a fost una reci-
procã. În decembrie 2012,
Comisia Europeanã a decis
ca Vaticanul sã nu plãteascã
taxele de la care a fost scutit
ilegal în Italia în perioada

2006-2011, în valoare de câteva mi-
liarde de euro, întrucât recuperarea
banilor ar fi aproape imposibilã,
anunþa The Independent.

OCTAVIAN DAN
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“Alro” cere ajustarea
imediatã a sprijinului
pentru energia verde

Þ
ara noastrã a adoptat o lege prin
care sprijinã producþia de ener-
gie din surse regenerabile (vânt,
soare, apã, biomasã, biogaz).

Producãtorii primesc un anumit numãr
de certificate verzi, în funcþie de tehno-
logia utilizatã. Aºa am ajuns sã avem
cea mai generoasã schemã de sprijin
din Uniunea Europeanã, iar ritmul in-
vestiþiilor, în special în parcuri eolie-
ne, a crescut vertiginos.

Legea instituie obligati-
vitatea achiziþionãrii certi-
ficatelor verzi de cãtre furnizorii de
energie, în funcþie de cantitãþile livra-
te. Costurile cu certificate verzi sunt
recuperate integral de la toate catego-
riile de consumatori. Boom-ul inves-
tiþional a sporit numãrul de certificate
care trebuie plãtite de consumatori.

Costurile Alro cu achiziþia certifica-
telor verzi ºi cu bonusul pentru cogene-
rare au ajuns la un nivel care nu mai
poate fi suportat mult timp de producã-
torul de aluminiu ºi nu îi mai permite
dezvoltarea, susþine Marian Nãstase,

preºedintele Consiliului de Adminis-
traþie al companiei. Alro cere ajusta-
rea urgentã a schemei de sprijin pen-
tru energia regenerabilã astfel încât
aceste costuri sã permitã industriei sã
fie competitivã pe pieþele externe.

Domnul Nãstase ne-a explicat,
într-un interviu, cã Alro nu solicitã
ajutor de stat ºi cã doreºte doar ajusta-
rea schemei de sprijin, în mod echita-

bil pentru toate categoriile
deconsumatori, dar ºipen-
tru industria producãtoare

a acestei energii curate. Compania nu
poate transfera în preþul produselor
sale aceste costuri deoarece activeazã
într-o piaþã globalã, în care competito-
rii provin din þãri unde nu existã astfel
desubvenþii ºiniciobligaþiidemediu.

Oficialul Alro considerã cã avem
nevoie în continuare de energie cura-
tã, dar costurile cu aceastã energie nu
trebuie sã afecteze industria.

ALINA TOMA VEREHA

Finanþarea insuficientã
a companiilor – marea
problemã a anului
l “Investitorul într-o fabricã de cârnaþi, la fel de important ca cel care speculeazã acþiuni TEL sau RRC”
l “N-am capitulat niciodatã în faþa lui Sorin Blejnar” l “Investitorii se comportã ca niºte femei isterice”

(Interviu cu Sebastian Vlãdescu, fost ministru de finanþe)

Reporter: Stimate domnule Sebas-
tian Vlãdescu, care este opinia dvs. cu
privire la pierderile enorme suferite
de sistemul bancar în 2012 ºi ce re-
percusiuni credeþi cã vor avea acestea
asupra economiei româneºti?

Sebastian Vlãdescu: Cred cã
avem o mare problemã în legãturã cu
pierderile înregistrate de sistemul
bancar în 2012.

De aceea, cred cã acesta ar trebui
sã fie primul capitol citit din proiec-
tul scrisorii de intenþie cãtre Fondul
Monetar Internaþional (FMI) din
luna februarie.

Dupã ce au rostogolit credite neper-
formante timp de trei-patru ani, acum,
instituþiile de credit îºi recunosc pier-
derile, care se reflectã, în modul cel
mai direct, în reducerea creditãrii.

Inclusiv în scrisoarea de intenþie
apare recomandarea Fondului ca
bãncile sã nu mai facã acest lucru.

Consider cã este un fenomen grav
ºi cred cã aceasta va fi marea proble-
mã a anului 2013.

Suprapunând acumularea de pro-

vizioane ºi pierderi ulterior, în siste-
mul bancar, cu diminuarea liniilor de
finanþare de la bãncile mamã, avem
un proces solid de reducere a creditã-
rii, care se traduce, la nivelul compa-

niilor româneºti, în probleme grave
în funcþionarea zilnicã.

Ce se întâmplã acum este, de fapt,
repercusiunea suprafinanþãrii în pe-
rioada de boom economic a compa-

niilor româneºti.
Ajustarea de la nivelul excesiv din

2007-2008 pânã la nivelul de func-
þionalitate este un proces care, în pe-
rioada 2009- 2010, a fost amânat sau
evitat, cu speranþa cã, de fapt, criza
este mai puþin periculoasã, mai puþin
durabilã, mai puþin profundã… Ceea
ce nu s-a întâmplat.

Avem nevoie de ajustare ºi este
necesar ca firmele româneºti sã-ºi
restructureze activitatea la nivelul
pieþelor, în funcþie de cerere ºi ofertã,
în condiþii de eficienþã.

Lipsa actualã de finanþare ºi faptul
cã au fost finanþate excesiv pe garan-
þii hiper-evaluate vor conduce la pro-
bleme din ce în ce mai mari pentru
companii.

Acest proces va duce inevitabil
cãtre insolvenþe, care sunt la modã,
dar care sunt foarte periculoase, in-
clusiv pentru sectorul bancar.

A consemnat

ANCUÞA STANCIU

(continuare în pagina 11)

În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de te-
lefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

Citiþi interviul pe larg în pagina 13.
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EFECT ADVERS:

AmCham: “Plata TVA la încasare
ar putea diminua veniturile la buget”

Adoptarea mãsurii de platã a
TVA “la încasarea factu-
rii” ar putea avea exact

efectul invers faþã de cel scontat,
sunt de pãrere reprezentanþii
AmCham (Camera de Comerþ
Americanã în România), susþinând
cã, astfel, veniturile la buget ar pu-
tea fi diminuate.

Dan Schwartz, membru în Comi-
tetul Fiscal al AmCham, a subliniat:
“Din cauza creºterii enorme a biro-
craþiei, pentru noi este dificil sã ur-
mãrim ºi sã înþelegem cu exactitate
funcþionarea sistemului (n.r. de platã
a TVA la încasarea facturii), iar pen-

tru autoritatea fiscalã probabil cã
problemele vor fi ºi mai mari. În loc
sã aducã venituri suplimentare la bu-
getul de stat, este foarte probabil ca
aceastã mãsurã sã provoace o dimi-
nuare a lor (…) Încântarea domnului
Voinea (n.r. Liviu Voinea, ministrul
delegat pentru Buget) de la momen-
tul introducerii sistemului TVA la
încasare s-ar putea sã disparã atunci
când va vedea efectele în piaþã. (…)
Sistemul este dificil de aplicat, biro-
cratic, nu îi vedem utilitatea”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 15)

“Încântarea ministrului Voinea
de la momentul introducerii
sistemului TVA la încasare s-ar
putea sã disparã atunci când va
vedea efectele în piaþã”,
considerã Dan Schwartz.

Herman Van Rompuy, la
audienþa privatã cu Papa
Benedict al XVI-lea.

Citiþi, în pagina 2, articolul „Bloca-

rea investiþiilor publice în acest an,

un pariu economico-social riscant”.

Liviu Voinea


